
Evropská unie 

     Evropská unie je svazek demokratických evropských států, které se  zavázaly ke 

společnému úsilí o mír a prosperitu. Vznikla v roce 1993 a  tvoří ji  dvacet osm evropských 

států s 507,7 miliony obyvatel, což je přibližně 7,3 % světové populace. Vytváří vnitřní trh a 

usiluje o udržitelný rozvoj Evropy založený  na vyváženém hospodářském růstu a vysoce 

konkurenceschopném sociálně tržním hospodářství a ochraně životního prostředí. 

     Řeky a pláže v Evropě jsou čistší, vozidla vytvářejí méně zplodin a platí přísná pravidla 

pro nakládání s odpady. Můžeme cestovat přes většinu států Evropské unie, aniž bychom 

museli mít pas nebo byli zastavováni hraničními kontrolami, přejít hranice pěšky, na kole a 

ničeho se nemusíme bát. Můžeme nakupovat v jiných zemích, kde je zboží levnější, aniž 

bychom dodatečně platili vysoké daně. V době eura nemusíme směňovat peníze a platit 

poplatky mezi jednotlivými zeměmi. Levnější je telefonování i přístup k internetu.  

     Česká republika vstoupila do Evropské unie v květnu 2004. Občané Česka mohli  ihned  

bez  omezení  pracovat  ve Velké Británii, Irsku a   Švédsku.   Od 1.května 2006 se otevřela 

možnost práce v zemích jako je Řecko, Portugalsko, Finsko a Španělsko. Francie tak učinila v 

létě 2008. Německo  a Rakousko svůj pracovní trh otevřely v roce 2011. Členové Evropské 

unie se mohou na cesty nebo dlouhodobý pobyt v zahraničí  výhodně pojistit, v zemích Unie 

je jim poskytnuta a následně hrazena zdravotní péče. 

     Pro mě je důležité, že třeba jednou využiji výhod programů Evropské unie pro své studium 

a osobní rozvoj v jiné evropské zemi  a hlavně se zdokonalit v cizím jazyce. Programy, které 

podporují vzdělávací výměnné pobyty a přeshraniční partnerství, usilují o to, aby vzdělávání a 

profesní kvalifikace byly řádně uznávány v ostatních zemích Evropské unie. 

     Nevím přesně, co všechno je náplní práce poslanců v Evropském parlamentu, ale v 

poslední době jsem však často slýchal  o nepotrestaných zločinech, ať už válečných, nebo 

těch,  které se odehrály v socialistických státech za totalitního režimu. V letech 1948 až 1989,  

hlavně,  ale v padesátých letech,  bylo v Československu popraveno dvě stě třicet čtyři lidí, 

pět set šedesát osob zahynulo při překročení západní hranice. Nejméně deset tisíc 

československých občanů zemřelo v komunistických táborech, kolem osmnácti set lidí 

zmizelo a dvě stě čtyřicet tisíc lidí bylo z politických důvodů odsouzeno. Mnozí komunističtí 

zločinci nebyli nikdy potrestáni a často dožívají svůj život v luxusních vilách a pobírají 



vysoké důchody. Naopak obětem režimu většinou  nezbývá, než se těšit z pocitu, že přežili, 

zachovali si čistý štít a svědomí, i když  zpravidla už neměli čas uplatnit své schopnosti a 

vědomosti, ani realizovat své sny a plány.      

     Historickou úlohou těch zemí, které mají s komunismem zkušenost, by mělo být 

poskytnout celku Evropské unie svůj pohled na komunismus. Hrůzy komunismu jsou 

společným evropským dědictvím a k vypořádání se s minulostí a potrestání viníků by mělo 

dojít, dokud jsou naživu pamětníci tohoto režimu!  V celé  Evropské unii by se také mělo 

diskutovat o tom,  že je třeba  ve školách zlepšit výuku týkající se totalitních režimů i s jejich 

následky. Právě v tomto směru má moje generace určitě velké mezery, nemluvě o generaci 

mých rodičů, která se v hodinách občanské nauky a dějepisu dozvídala spoustu lží a 

nesmyslů, někdy raději vůbec nic. 

      A jak bych naložil s milionem korun poskytnutým z fondů Evropské unie? Peníze bych 

věnoval opravdu potřebným,  například nemocnicím, aby mohli zaměstnat více lékařů, sester 

a ošetřovatelek a nedocházelo k tomu, že se pacient nedovolá pomoci, když se mu přitíží, aby 

mohli nakoupit potřebné moderní přístroje a zařízení  Zdá se mi důležité pokrýt finančně 

právě tyto oblasti, namísto aby byly dotovány luxusní bazény s tobogány, nebo běžecké dráhy 

pro rychlobruslaře, i když zrovna  sportu velmi fandím.  

     Závěrem se chci vyjádřit k otázce, jak by mohly být využity evropské dotace v našem 

městě.  Mnohé z nás trápí, že v Blatné z části chátrá krásný vodní zámek a práce na jeho 

opravách stojí. Budova byla vrácena původnímu majiteli, kterému  na pokračování v opravách 

nejspíš už nezbývají peníze. Lidé někdy kritizují současné majitele objektu, aniž by připustili, 

že kdyby jim zámek nebyl režimem  zabaven, nemusel by dnes být ve stavu, v jakém se 

nachází.  O moc lépe na tom není blatenský gotický kostel z 15. století, který zase potřebuje 

novou  střechu. Do kostela zatéká, na stěnách se objevuje plíseň, každému je však jasné, že 

sbírka v okruhu věřících by její  rekonstrukci  nepokryla. Právě v obou  těchto případech  by 

jistě bylo namístě použít peníze z evropských dotací.   

     Mám-li být ale opravdu upřímný, já bych peníze z evropských fondů nejraději využil na 

vybudování šaten u zdejších  tenisových kurtů, protože  tenis je mi v  současné době nejbližší 

a na kurtech trávím mnoho času. Šatny nám  už dlouho opravdu chybí a všiml jsem si, že 

v jiných městech je takové tenisové zázemí samozřejmostí. Snad by mi tento počin neměli za 

zlé milovníci kulturních památek a všichni ostatní, kteří o něco usilují a potřebují podpořit.  



Každý má své představy, každý upřednostňuje něco jiného. Nejdůležitějším úkolem Evropské 

unie ale nadále zůstává  boj za demokracii   a lidská  práva, za usmíření v Evropě a sjednocení 

kontinentu. Toto úsilí  bylo v roce 2012 zaslouženě oceněno Nobelovou cenou z mír. 
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